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  Introduction




  When I was approached back in 1998 to put this book on Jack the Ripper together for the Mammoth list, I was initially somewhat taken aback. After all, I considered myself more

  of a crime and mystery fiction writer than a true crime specialist and the little I then knew of the notorious case was dizzying in its multiple choice solutions and endless speculation. No theory

  about the identity of the culprit stood out as the logical one, and despite the plethora of specialists, historians and “ripperologists” around, no one could provide an ideal answer to

  the eternal question of, who was Jack the Ripper?




  It soon became apparent that it would work best, in my opinion, if the book did not actually pretend to provide any specific answers, but instead gave an idea of the sheer complexity and

  contradictions the case offered. My colleague Nathan Braund, who was then in charge of the true crime section at London’s Murder One bookshop, was recruited and did an incredible job sorting

  out the theories, the facts and the claims and we hit on the idea, for the central part of the book, of asking some of the more prominent experts on the case each to summarize their opinions and

  views.




  Of course, they all strongly disagreed but, I think the final result was both enlightening and fascinating for the lay reader who then had to make a personal choice amongst all the suspects and

  possibilities presented to him or her.




  It seems this approach was welcomed by the public and the book remained in print for many years. While updating the bibliography of books on Jack the Ripper for this newly revised edition, I was

  truly amazed to see that the interest in this subject has not abated in the least, with handfuls of new books still appearing in the UK and the US every single year since,

  including the notorious intervention of leading US crime writer Patricia Cornwell, which made headlines worldwide. There have been yet further theories and fingers pointed and it was felt the time

  had come to update the book. We’ve excluded some of the original essays and have welcomed five brand new writers to the fold, some of whom have actually published some of the more interesting

  books on the Ripper case since our initial edition appeared. Barry Forshaw, of Crime Time Magazine, examines the whole Patricia Cornwell affray with wit and insight, and there is also a

  curiosity; a short essay by the late Derek Raymond written for a small French magazine and which has never appeared in English previously, with a novelist’s distinct take on the affair.




  I have no doubt as we march into the twenty-first century in earnest that more books and theories will keep on surfacing on a regular basis as this unsolved mystery keeps on fascinating new

  generations. For now, these are some of the facts and possibilities. You pay your money and choose your solution!




  Maxim Jakubowski, 2008




  Introduction to the First Edition




  Who was Jack the Ripper? This question has plagued policemen, doctors, journalists, historians and enthusiasts for over a hundred years.




  Jack the Ripper has been portrayed as a slaughterer, fishporter, lodging-house keeper, policeman, barrister, doctor and clergyman. In fact, it would be easier to list the things he has not been

  described as.




  A whole host of individuals have been labelled “Saucy Jack”: Montague John Druitt, Aaron Kosminski, Michael Ostrog, William Henry Bury, Dr Francis Tumblety, Joseph Barnett, James

  Kelly and James Maybrick. There are famous suspects like Prince Albert Victor (the Duke of Clarence), Dr William Withey Gull (Queen Victoria’s physician) and Lord Randolph Churchill (Sir

  Winston Churchill’s father). Even children’s friends like Doctor Barnardo and Lewis Carroll have been eyed with suspicion.




  In 1988, one hundred years after the autumn of terror, the FBI produced a psychological profile of Jack the Ripper for a TV docudrama. They suggested that he was an employed, white, single

  working-class male in his late 20s who had been abused as a child. He had no police record and no anatomical knowledge. Obviously, the FBI offered the profile as a form of speculation but, if we

  accept the assessment, it simply adds to the mystery because it does not name a particular individual.




  Not all Ripperologists agree that the murders were the work of one man. The late Stephen Knight argued that the Whitechapel Murders were part of a conspiracy that involved the Freemasons, the

  government and members of the Royal Family. Peter Turnbull argues in this anthology that the murders were a series of “copycat” killings by different men. And we should not necessarily

  assume that Jack was a man. He could have been Jill the Ripper. William Stewart suggested that the killer was a female abortionist and Edwin T Woodhall insisted that the murderer was Olga

  Tchkersoff, a Russian immigrant.




  Because of the tireless, ongoing debate about the Ripper and his presence both in fact and fiction, he feels strangely familiar. Although he is faceless, he lurks within the shadows of our own

  subconscious. The identity of Jack the Ripper could greatly depend on who we are and who we wish to perceive as a brutal killer. At the time of the murders, foreign immigrants, particularly Jews,

  were often accused of being the Whitechapel fiend. With the passing of time and the shifting of social trends, the Ripper’s identity will continue to change. Therefore, we should attempt to

  analyze the writers themselves (if possible) in order to assess their theories. A frequent and valuable criticism of certain “experts” is that they choose a suspect and then find facts

  to authenticate their belief. Another criticism is that the Ripper debate often turns into a battle of egos where individuals make personal and almost libelous jibes at their contemporaries.

  Putting 16 Ripperologists in the same room could be regarded as being as sensible as leaving Jack the Ripper in a brothel. However, most Ripperologists would no doubt agree that their desire is to

  find the truth and, in the words of someone far wittier, the truth is rarely pure and never simple. Lively debate is, therefore, a necessary part of tracking down the elusive

  East End killer.




  Beyond the troubling but fascinating lull of sexual violence that hangs around the murders like a Sherlockian fog, the killings remain so intriguing because the suspect was not found and,

  consequently, a motive was not discovered (if indeed the murderer had a motive). It is a whodunnit and a whydunnit that attracts earnest historians and obsessive crackpots alike. Thankfully, the

  following seventeen essays are written by notable and serious Ripperologists, offering compelling and often conflicting arguments on the identity of Jack the Ripper.




  We, the editors, do not know who Jack the Ripper was. Therefore, we have no interest in offering essays of our own to strengthen personal, half-baked theories. Instead, we have gathered

  seventeen persuasive and carefully researched theories with the hope of introducing the Ripper debate to new readers and offering updated arguments for experienced Ripperologists.




  Who was Jack the Ripper? Please decide for yourself. Even if you do not find the answer within, you will certainly become addicted to the Ripper mystery. Please tread carefully and keep away

  from the shadows; you are about to enter the abyss.




  Maxim Jakubowski and Nathan Braund, 1999
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  A Complete Chronology of the Whitechapel Murders




  1887




  Summer: the hottest on record. Rats treat the streets as their own. Riots in Mayfair. London stinks. The unemployed pitch camp in West End parks and gardens. Trafalgar

  Square is closed off by order of Chief Commissioner, Charles Warren.




  June: Israel Lipski poisons Miriam Angel at 16, Batty Street.




  13 November: Bloody Sunday, a political rally of the unemployed. One demonstrator dies, 150 are injured.




  1888




  17 January: The Star, a new radical newspaper, is printed for the first time.




  25 February: Annie Millwood, 38, widow, of Spitalfields, is repeatedly stabbed in the legs and lower torso by an unknown man with a clasp-knife.




  28 March: Ada Wilson, 39, machinist of Mile End, victim of attempted robbery, is stabbed twice in the throat by an unknown man with a clasp-knife at the door of her home. She

  recovers.




  31 March: Annie Millwood dies, apparently of natural causes at South Grove Workhouse.




  3 April: Emma Elizabeth Smith, 45, widow, of Spitalfields, is assaulted and raped with a blunt instrument.




  4 April: Emma Smith dies of peritonitis.




  4 April: Oswald Puckridge, trained as a surgeon but confined since threatening to “rip people up”, is released from an asylum. John Pizer is charged with indecent

  assault. He is subsequently discharged.




  6 August: Bank Holiday.




  7 August: 4.45 am, Martha Tabram, 39, hawker and prostitute, of Spitalfields, is found murdered in George Yard off Whitechapel High Street. She has been stabbed an incredible

  39 times.




  9 August: Inquest on Martha Tabram. “One of the most horrible crimes that has been committed for certainly some time past,” declares the coroner. Verdict:

  “Wilful murder against some person or persons unknown.”




  18 August: The East London Advertiser complains of police reticence on the subject of Tabram’s murder (resumed and amplified, 8 September).




  28 August: Annie Chapman fights with Eliza Cooper over a bar of soap.




  31 August: 2.30 am, Mary Ann Nichols is seen by Ellen Holland at the corner of Whitechapel Road and Odborn Street.




  3.40 am, Nichols’s mutilated body is found by Charles Cross in Buck’s Row (now Durward Street), Whitechapel.




  L. & P. Walter & Son of Spitalfields, clothing manufacturers, write to the Home Secretary requesting that a reward be offered in light of the recent murders. The request is refused.

  James Monro, Assistant Commissioner of CID, resigns after a disagreement with Sir Charles Warren, Chief Commissioner, over the appointment of Monro’s nominee, Sir Melville Leslie Macnaghten.

  He is succeeded by Dr Robert Anderson.




  1 September: The Star posits a connection between the deaths of Smith, Tabram and Nichols. The Nichols inquest opens.




  4 September: The Home Office (Home Secretary, Rt. Hon. Henry Matthews) replies to L. & P. Walter & Son, rejecting their request for a reward.




  5 September: “Leather Apron” first identified as the prime suspect by the Star.




  6 September: Mary Ann Nichols is buried.




  7 September: Dr Robert Anderson leaves London for Switzerland, suffering from fatigue. Inspector Helson concedes that “not an atom of evidence” connects any person

  with Nichols’ murder and concludes that there is no evidence whatever against a man called John Pizer, believed to be Leather Apron.




  8 September: 5.30 am, Elizabeth Long (Mrs Darrell) sees Annie Chapman talking with a man on the pavement by 29, Hanbury Street, Spitalfields.




  5.15–5.32 am, Albert Cadosch hears a voice apparently emanating from the back yard of No. 29, then a sound as if of something falling against the intervening palings.




  6.00 am, John Davis, carman, finds Chapman’s body mutilated in the back yard.




  9 September: William Henry Piggott, 53, suspect, is arrested.




  10 September: Chapman inquest opens. Description of a man seen with Annie Chapman entering a passage at 29 Hanbury Street (see Elizabeth Long’s statement) is circulated

  by the police. Samuel Montagu, a local Jewish MP, offers £100 reward for the discovery and conviction of the murderer. His proposal is forwarded to the Home Office. The Whitechapel Vigilance

  Committee, under George Lusk, is formed in the Crown public house, Mile End Road, in order to assist the police. By noon, according to the Star, seven men are being held

  for questioning at various police stations. One of these is John Pizer, reputed to be Leather Apron.




  11 September: Emmanuel Delbast Violenia identifies Pizer as one of two men supposedly seen arguing with a woman in Hanbury Street on the morning of the 8th, and threatening to

  knife her. Violenia, however, is discredited and Pizer released.




  12 September: Elizabeth Long (Mrs Darrell) makes a statement to the police and identifies Chapman’s body. Pizer is summoned to the Chapman inquest. Joseph Isenschmid,

  butcher, is arrested.




  13 September: The Home Office rejects Montagu’s offer of a reward. The Star suggests that Chapman’s eyes be photographed in the hope that the killer’s

  image might be seared on the retina.




  14 September: Annie Chapman is buried at Manor Park. Ted Stanley, “The Pensioner” and Dr Phillips give evidence at the inquest. Phillips withholds the gory detail.

  The Times reports Piggott to have been cleared. Edward McKenna, itinerant pedlar, is arrested.




  16 September: The Whitechapel Vigilance Committee first seeks Home Office assistance. It is rebuffed, as it will be many times.




  17 September: The foreman of the jurors at the Nichols inquest protests that Chapman and Nichols could have been saved had the government offered a reward after Tabram’s

  murder and gives it as his opinion that the authorities would have behaved very differently had the victims been rich. A young man in Hoxton, persuaded that he is wanted for the murders, cuts his

  throat.




  18 September: Lord Sidney Osborne first advances a “Jill the Ripper” theory, suggesting in The Times that a jealous woman might be responsible for the

  killings. Sir Charles Warren, Chief Commissioner of the Metropolitan Police, complains to the Home Office of press intrusion into police activities. Charles Ludwig,

  hairdresser, is arrested after pulling a knife on prostitute Elizabeth Burns at Three Kings Court, Minories, and threatening Alexander Freinberg at a coffee stall in Whitechapel High Street. Ludwig

  is charged with being drunk and disorderly and threatening to stab. He is held on remand until the “double event” proves that he is not the killer. Abberline considers Isenschmid the

  principal suspect.




  19 September: Henry Matthews, the Home Secretary, is attacked for incompetence in the Daily Telegraph. Inspector Abberline concurs with his colleague Helson that there

  is no evidence against Leather Apron. Elizabeth Long gives evidence at the Chapman inquest, giving rise to rumours of a Jewish killer. Dr Phillips reluctantly gives detailed evidence of

  Chapman’s mutilations to a Court cleared of women and boys. These details were not for the most part reported by the press. Wynne Baxter, the coroner, introduces his extraordinary tale of an

  American prepared to pay £20 each for human uteri for inclusion in an unnamed publication. He therefore concludes that the killer has surgical expertize. Sir Charles Warren sends a progress

  report to the Home Office, listing three suspects: a lunatic, Issensmith (sic.), Puckeridge and an unnamed man suspected by a brothel-keeper.




  22 September: The Nichols inquest is concluded.




  26 September: The Chapman inquest is concluded. John Fitzgerald confesses to having murdered Chapman. He is released three days later. Dr Barnardo sees Elizabeth Stride at her

  lodging house, 32 Flower and Dean Street.




  27 September: The first “Jack the Ripper” letter – “Dear Boss” – arrives at the Central News Agency, dated 25 September.




  29 September: 11.00 pm, Elizabeth Stride is seen by two witnesses, J Best and John Gardner, leaving the Bricklayer’s Arms in the company of a man.




  11.45 pm, William Marshall sees a man talking for about ten minutes to Elizabeth Stride opposite 58 Berner Street. The pair walk past him towards Ellen Street.




  Some time after 11.00 pm Matthew Packer supposedly sells some grapes to a man and woman walking up Berner Street from Ellen Road. They stand opposite his shop for more than half an hour.




  30 September: 12.30 am, PC 425H William Smith sees Stride talking to a man in Berner Street.




  12.45 am, James Brown sees a man and a woman standing talking at the junction of Fairclough Street and Berner Street.




  12.45 am, Israel Schwartz sees a man walk up to and argue with Stride in Berner Street, then turn her round and throw her down.




  1.00 am, Louis Diemschutz, street jewellery hawker, steward of the International Workingmen’s Educational Club, discovers Stride’s body.




  1.30 am, a man is seen wiping his hands in Church Lane, between Berner Street and Mitre Square, according to a seldom reported story in the Star of 1 October.




  1.35 am, Joseph Lawende, Joseph Levy and Harry Harris see Catharine Eddowes talking with a man at the corner of Church Passage.




  1.45 am, the mutilated body of Eddowes is discovered in Mitre Square by PC 881 Edward Watkins of the City Police.




  2.55 am, PC 254A Alfred Long discovers a piece of Eddowes’s apron with stains of wet blood and faecal matter in the entry to a staircase at 108–19, Wentworth Model Dwellings,

  Goulston Street. The words “The Juwes are The Men That Will not be blamed for nothing” are written in white chalk on the edge of the doorway.




  5.30 am, the words are wiped off on Sir Charles Warren’s express orders.




  PC 101H Robert Spicer (subsequently discharged for being drunk on duty) encounters Rosy, a prostitute, sitting on a dustbin off Heneage Street with a Brixton doctor who had blood on his cuffs.

  Spicer claims to have arrested him, but to have been reprimanded for his pains.




  1 October: The “Saucy Jack” postcard (see “Ripper” letters) is received at the Central News Agency. The Lord Mayor authorizes a £500 reward for

  information leading to the conviction of Eddowes’s killer. The Stride inquest opens. Jenny, an otherwise unnamed prostitute, claims to be certain of the murderer’s

  identity. Michael Kidney, Stride’s lover, appears drunk at Leman Street Police Station, declaring that, had he been the constable responsible for patrolling the beat embracing Berner Street,

  he would have committed suicide.




  2 October: Dr Lyttleton Stewart Forbes Winslow, self-appointed expert in medico-legal investigations of lunacy, offers his services to the police. A parcel containing a

  dismembered female torso is found in the corner of a cellar of the new Metropolitan Police headquarters.




  3 October: The police publish facsimiles and the transcribed text of the “Dear Boss” letter and the “Saucy Jack” postcard and post handbills. Warren and

  Matthews initiate hostilities concerning rewards.




  4 October: Newspapers copy and publicize the “Jack the Ripper” letters. The Eddowes inquest opens.




  5 October: The Home Secretary, the Rt. Hon. Henry Matthews, MP, PC, defends himself in a letter to his secretary for his refusal to offer rewards. Dr Anderson returns from

  Switzerland (probable date).




  6 October: Elizabeth Stride is buried in grave No. 15509, East London Cemetery, at the expense of the parish.




  8 October: Catharine Eddowes is buried in an unmarked grave in Ilford. Crowds line the streets for the procession.




  10 October: Warren declares that he believes the “Jack the Ripper” letters to be hoaxes.




  11 October: Lawende appears as a witness at the Eddowes inquest.




  13 October: The East London Observer recounts that Eddowes stated, two days before her death, that she knew the identity of the Whitechapel Murderer and intended to

  claim the reward.




  15 October: Emily Marsh of Mile End Road is asked by a mysterious man who sounds Irish for the address of George Lusk.




  16 October: George Lusk receives a parcel containing a letter subscribed, “Catch me if you can Mishter Lusk” and half of a human kidney. Robert D’Onston

  Stephenson writes to the City of London police explaining the spelling of “Juwes”.




  17 October: The East Anglian Daily Times states that the police have been in possession since 30 September of a bloodstained shirt, which they believe to have been left

  in a house in Batty Street by the murderer.




  19 October: Eighty people have been detained in connection with Stride’s murder, declares Chief Inspector Donald Sutherland Swanson, and the movements of more than 300

  have been investigated.




  21 October: Maria Coroner of Bradford is charged with a breach of the peace for writing letters signed “Jack the Ripper”.




  23 October: The Stride inquest closes.




  26 October: The Police Gazette publishes a description of Michael Ostrog, calling “special attention…to this dangerous man”.




  8 November: During the evening, Joseph Barnett, fish porter, visits his girlfriend Mary Jane Kelly at Miller’s Court for the last time, leaving at around 8 pm. At 11.45

  pm, Mary Jane Kelly is seen by Mary Ann Cox, “a widow and an unfortunate,” of 5 Miller’s Court, coming home with a livid-faced man with a “carrotty” moustache. Sir

  Charles Warren submits his resignation.




  9 November: The Lord Mayor’s Show.




  1.00 am, Mary Ann Cox hears Mary Jane Kelly singing in her room.




  2.00 am, George Hutchinson, on his way to Flower and Dean Street, sees Kelly and strikes up a conversation. She walks off towards Thrawl Street and is joined by a man whom Hutchinson observes

  very closely. Kelly and the man disappear into Miller’s Court.




  2.30 am, Sarah Lewis, laundress, temporarily residing at Miller’s Court, sees Kelly with a man (presumably Hutchinson).




  4.00 am, Sarah Lewis hears a single loud scream of “Murder!”




  4.00 am, Elizabeth Prater, living immediately above Kelly, hears a cry or cries of “Murder!”




  8.30 am, Caroline Maxwell sees and speaks to Kelly (according to her testimony) at the corner of Miller’s Court. Kelly “has the horrors of drink on her”. Maxwell sees her

  again, she is to maintain, at 9 am.




  10.00 am, Maurice Lewis, tailor, of Dorset Street, “sees” Kelly drinking in the Britannia public house at the north corner of Commercial Street and Dorset Street.




  10.45 am, Thomas “Indian Harry” Bowyer, Indian Army pensioner of 37 Dorset Street, collecting rent for landlord John McCarthy, discovers Kelly’s terribly mutilated body.




  10 November: The Cabinet agrees to authorize a pardon to any accomplice of Kelly’s murderer. Queen Victoria telegraphs to the Prime Minister, the Marquess of Salisbury,

  urging “some very decided action”. Sir Charles Warren’s resignation is accepted. The police, who have already received 1,400 letters since the “double event”, are now

  deluged with information and speculation.




  12 November: The Kelly inquest opens. Hutchinson gives his first deposition at Commercial Street police station. John Avery confesses to the murders, and is sentenced to 14

  days’ hard labour as drunk and disorderly.




  14 November: Michael Ostrog is convicted of theft in Paris.




  17 November: Nikaner Benelius, a Swedish traveller who had previously been questioned in relation to Elizabeth Stride’s murder, is under suspicion.




  19 November: Mary Jane Kelly is buried at Walthamstow Catholic Cemetery. Benelius is apparently exonerated. The New York Times claims that Francis

  Tumblety has lately been arrested in connection with the murders.




  23 November: The Home Secretary expresses the view, confirmed by the pardon, that the murderer had assistance at the scene of Kelly’s murder.




  24 November: Francis Tumblety, having jumped bail and fled to France, now sails for the United States.




  3 December: Scotland Yard files record that “certain members of a quasi-religious organization…have been closely watched for some time past”.




  19 December: Rose Mylett, drunkard, is found dead but unmutilated in Clarke’s Yard. Although initially thought to have been strangled, the police suspect death by natural

  causes, a verdict supported by Dr Thomas Bond. Wynne Baxter, the opinionated coroner, protested at police interference and rejected Bond’s evidence. A verdict of murder was brought in.




  28 December: Joseph Denny, in an astrakhan coat, is observed accosting a woman. He is cleared.




  31 December: Montague John Druitt’s body is found floating in the Thames with a railway ticket dated 1 December on his person. Inspector Walter Andrews has arrived in New

  York and is rumoured to be searching for the murderer there.




  1889




  January: Alfred Gray, vagrant, is arrested in Tunis on the unfounded suspicion of being the murderer.




  2 January: Druitt adjudged to have been a suicide.




  26 January: Assistant Police Commissioner James Monro starts to phase out special patrols.




  February: Toynbee Hall students withdraw their assistance from the St Jude’s Vigilance Committee.




  12 February: The New York Times suggests wife-killer William Bury as the Whitechapel Murderer.




  June(?): Melville Macnaghten joins the Metropolitan Police.




  17 July: Alice McKenzie, washerwoman and part-time prostitute, is found murdered in Castle Alley, her throat punctured by two stabs (not slashes), her abdomen and genitals

  tentatively mutilated. Monro reintroduces special patrols.




  18 July: Dr Thomas Bond states that he believes McKenzie to be a victim of the Whitechapel murderer. Dr Phillips dissents.




  25 July: A letter received by Scotland Yard appears to refer to the involvement of spiritualist medium, Robert James Lees.




  August: The Cleveland Street Scandal, involving rent boys and apparently implicating the Duke of Clarence, first breaks.




  1890




  10 January: The Western Morning News reports that police are watching the Plymouth docks against the murderer’s return.




  11 February: Thomas Sadler, ship’s fireman and probable murderer of Frances Coles, is discharged from his ship.




  April: Special patrols finally cease.




  1891




  13 February: Frances Coles is found dying, her throat cut, in Swallow Gardens between Chambers Street and Rosemary Lane (now Royal Mint Street).




  16 February: Sadler is charged with Coles’s murder.




  27 February: Sadler is acquitted.




  23 April: Carrie Brown, a prostitute known as “Old Shakespeare”, is strangled and mutilated in New York.




  13 February 1894: The Sun names Thomas Cutbush as the murderer.




  23 February 1894: The Macnaghten Memoranda are written, refuting the Sun’s claims.




  February 1895: William Grainger, ship’s fireman, is arrested for stabbing a woman in Spitalfields. On 7 May, The Pall Mall Gazette records that a witness in the

  Whitechapel Murders investigation has identified Grainger as the murderer.




  July 1902: George Sims, journalist, declares that the murderer was a lunatic found drowned in the Thames.




  March 1903: Inspector Abberline, interviewed by the Pall Mall Gazette, states that the cases have yet to be solved, but names Chapman as the likeliest suspect.




  7 April 1903: George Chapman, alias Severin Klosowski, is hanged for murder.




  23 September 1913: John Littlechild, former head of Special Branch, writes to George Sims about Dr Tumblety.




  24 March 1919: Aaron Kosminski, suspect, dies in Leavesden Hospital, an asylum.




  26 September 1919: The People’s Journal publishes Sergeant Stephen White’s account of his encounter with an unnamed suspect hard by the

  scene of one of the murders.




  1937: Hugh Pollard, editor of Sporting Life, gives his assistant Dorothy Stroud a knife said to be the murderer’s, now in the possession of Ripperologist Donald

  Rumbelow.




  1938: Inspector Walter Dew’s memoirs, including his account of the Kelly murder scene, are published.




  1959: Daniel Farson gains access to a copy of the Macnaghten Memoranda.




  1966: “Best”, a journalist, is identified in Crime and Detection as the self-confessed author of the “Ripper” letters.




  1976: Surviving Metropolitan Police files on the Whitechapel Murders are opened.




  1986: Surviving Home Office files are opened to researchers.




  1987: The “Dear Boss” letter, together with other original material missing since the murders, is anonymously posted to Scotland Yard.




  1993: Stewart Evans obtains the “Littlechild Letter”. Michael Barrett produces a diary purporting to have been written by James Maybrick, a Liverpool cotton

  merchant, in which he confesses to the murders. A further allegation is made that the murderer was William Evans Thomas, a Welsh doctor who committed suicide in 1889.




  


 



  Just the Facts


  Maxim Jakubowski and Nathan Braund


  In 1888, five prostitutes were brutally murdered within a tiny area of the East End of London. The killings rapidly occurred over an 11-week period but
  they have both haunted and fascinated people for over a hundred years.


  Nineteenth-century Whitechapel, the home of numerous prostitutes, thieves and impoverished immigrants, was described by Jack London as “the Abyss”. Senior detectives on the Ripper
  case reported to the Home Secretary that there were roughly 233 common lodging houses with 8,530 occupants, 62 permanent brothels and 1,200 prostitutes in the East End of London. Prostitutes were
  frequently bullied by gangs who demanded “protection” money and many people were killed in Whitechapel, but the murders of five prostitutes were so sinister that it shook the
  nation.


  Ripperologists quarrel over the exact number of deaths. Some believe that Jack the Ripper killed seven women and others argue that it was closer to 13. At the time of the murders, various
  policemen associated with the case disputed over the number of killings. Inspector Reid believed that Jack the Ripper committed nine murders, Inspector Abberline believed he killed six victims, Sir
  Melville Macnaghten believed that there were five murders and Superintendent Arnold felt that only four killings could be attributed to the Whitechapel Murderer. Most of the policemen at the time
  and most Ripperologists, however, agree that the following five murders were unquestionably the brutal work of “Saucy Jack”. In order to remain impartial and avoid developing a lengthy
  and highly speculative theory, we will concentrate on the five canonical murders. A great deal of the information comes from eyewitness accounts and is sometimes
  contradictory. The eyewitness accounts should be viewed cautiously because they depend on human memory, which tends to be inconsistent.


  Mary Ann Nichols (1845–88): The First Victim


  Mary Ann Nichols, commonly known as Polly, was born in Dean Street, off Fetter Lane, on 26 August 1845. She was the daughter of Edward Walker, a locksmith of Dean Street,
  and his wife Caroline. Mary Ann married William Nichols, a printer’s machinist, in 1864. They had five children but their relationship did not last, because of William’s brief affair
  with the midwife who had helped at the birth of Mary Ann’s fourth child in 1877 and Mary Ann’s love of alcohol. In 1880, Mary Ann and William separated. William kept the children
  (except for Edward John, who moved to his grandfather’s house) and paid Mary Ann a weekly allowance of 5 shillings. The allowance stopped in 1882 when William discovered that Mary Ann was a
  prostitute. Between 1883 and 1887, she lived with her father but they did not get on because she drank heavily. She moved from workhouse to workhouse until 12 May 1888, when she became a domestic
  servant with Samuel and Sarah Cowdry in Wandsworth. Within two months, she had absconded, stealing clothes worth £3 10 shillings. She took lodgings at 18 Thrawl Street, sharing a room with
  Emily Holland and four other women.


  Appearance


  At the time of her death, Mary Ann Nichols was 43 years old and 5 feet, 2 inches tall. She had dark hair, high cheekbones and grey eyes. There was a scar on her forehead
  from a childhood accident and her front teeth were missing from a fight.


  The Murder


  30 August 1888, 11.00 pm, Mary Ann Nichols was seen walking in Whitechapel Road.


  31 August 12.30 am, she was seen leaving the Frying Pan public house.


  1.20 am, she sat in the kitchen of the common lodging house at 18 Thrawl Street. The deputy-lodging house keeper demanded four pence for her bed. She did not have the money and was thrown out.
  She merrily claimed that she would soon get her doss money and said, “See what a jolly bonnet I’ve got now.”


  2.30 am, she was seen by Emily Holland at the corner of Osborn Street and Brick Lane. Holland had gone to watch a fire at Shadwell dry dock, which was a common pastime because there were so many
  fires in London in 1888. She was Mary Ann’s friend and shared a room with her and four other women at 18 Thrawl Street. Nichols was extremely drunk and leaning against a wall. Holland stopped
  to speak to Nichols and tried to encourage her to come back to 18 Thrawl Street but Nichols said, “I’ve had my lodging money three times today and I’ve spent it. It won’t be
  long before I’m back.” The two women parted.


  3.15 am, PC John Thain passed the entrance to Buck’s Row on his beat. At a similar time, PC John Neil walked down Buck’s Row. Sergeant Kerby also walked down Buck’s Row. None
  of them saw anything suspicious.


  Roughly 3.40 am, Charles A. Cross, a carman, was walking along Buck’s Row when he saw something lying against the gates leading to the stables that were next to New Cottage. He thought it
  was a tarpaulin sheet and crossed the road to see if he could salvage it. He soon realized that it was the body of a woman, lying on her back, lengthways along the footway, with her hands by her
  sides. Her legs were extended and slightly apart, and her eyes were wide open. By her side was a black straw bonnet trimmed with black velvet.


  Robert Paul, another carman, arrived on the scene and was called over to the body by Cross. The two men looked at the body. It was Mary Ann Nichols. Her skirts were raised almost to her stomach.
  After feeling her cold hands, Cross decided that she was dead. However, Paul felt her face which was warm and believed that he could detect her heart beating. The two men decided to find a
  policeman and left Buck’s Row.


  Roughly 3.44 am, within minutes of the two men departing, PC John Neil entered the street. He found the body and studied it with a lantern. Nichols was unquestionably dead. Her throat was cut
  from ear to ear. Blood was still oozing from the wound. Neil believed that she had died recently because her arm was warm from the elbow upwards when he touched it.


  Meanwhile, Cross and Paul met PC Mizen at the corner of Hanbury Street and Baker’s Row and told him of their terrible find. PC Mizen hurried towards Buck’s Row while Cross and Paul
  went to work, parting company at the corner of Hanbury street.


  Roughly 3.47 am, PC Thain passed the entrance of Buck’s Row and was beckoned by PC Neil, who signalled with his lantern. After showing him the body, PC Neil told Thain to go and fetch Dr
  Rees Ralph Llewellyn. PC Thain rushed to Dr Llewellyn’s surgery at 152 Whitechapel Road and woke the doctor.


  PC Mizen reached Buck’s Row and was told by PC Neil to fetch an ambulance (a wheeled stretcher) and further assistance from Bethnal Green police station.


  Dr Llewellyn and PC Thain arrived at the murder site. PC Neil had been joined by two slaughtermen, Henry Tomkins and James Mumford, from Barber’s Knacker’s yard in Winthrop Street
  which ran parallel to Buck’s Row. Dr Llewellyn made a preliminary examination of the body, noting the severe cuts to the throat and discovering that the legs were warm even though the hands
  and wrists were cold. He observed that there was very little blood in the gutter beside Nichols but believed that she had been killed on the spot. He guessed that she could not have been dead for
  more than 30 minutes. Dr Llewellyn ordered the body to be removed to the mortuary shed at Old Montague Street Workhouse Infirmary.


  Sergeant Kerby arrived with another officer from H Division while Dr Llewellyn was making his examination. He accompanied the body to the mortuary while PC Thain waited in Buck’s Row for
  Inspector John Spratling and watched Mrs Green’s son, one of the residents, wash the blood away.


  Sightseers were starting to gather.


  4.30 am, Inspector John Spratling arrived at Buck’s Row and was led by PC Thain to the place where the body was found. There was only a slight stain of blood on the pavement. The small
  amount of blood caused speculation at the time, leading some to believe that Nichols had been killed at a different location and that her body had been carried and then dumped
  at Buck’s Row. Many policemen, including Inspector Abberline and Inspector Helson, asserted that the murder took place where the body was found in Buck’s Row.


  5.00 am, Spratling told PC Cartwright to search the murder scene and surrounding area. Spratling and PC Neil went to the mortuary and took down a description of the body. Spratling discovered
  that the abdomen had been slashed and damaged and the intestines were exposed. He sent for Dr Llewellyn to make a further examination and returned to the murder site where he made a thorough search
  of the nearby East London and District railway lines and embankments with Sergeant Godley. They did not find any clues.


  6.30 am, James Hatfield and Robert Mann, two inmates from the Whitechapel workhouse, stripped and washed Nichols’s body even though Detective Sergeant Enright specified that the body
  should not be touched. The inmates dumped her clothes in the yard.


  6.45 am, Inspector Helsen heard of the murder and went to the mortuary where the body was being stripped. After seeing the body, he went to the murder scene.


  The Post-Mortem


  1 September, 10.00 am, Dr Llewellyn made a full post-mortem examination of Mary Ann Nichols at the mortuary. A bruise on the right side of the face looked as if it was
  created by the pressure of a thumb and a circular bruise on the left side of the neck. All of the bruises were recent, which led Dr Llewellyn to surmise that the killer had steadied Mary
  Ann’s head before slitting the throat. There were two cuts in the throat. Both of them started on the left side of the neck below the ear and ran below the jaw, one 4 inches and the other 8
  inches in length. Both cuts reached through to the vertebrae. The large vessels of the neck on both sides were severed. There were no other injuries to the upper part of the body.


  A knife had been thrust into the lower part of the abdomen, creating a very deep wound 2–3 inches from the left side, running in a jagged manner. The tissues were cut through. There were
  several cuts across the abdomen and three or four similar cuts running downwards on the right side.


  All of the cuts were caused by the same instrument, probably a moderately sharp long-bladed knife. Dr Llewellyn guessed that the killer was left-handed and that he would have attacked Nichols
  from the front and not from behind. He surmised that the mutilations had taken about four or five minutes and were the work of a person with some rough anatomical knowledge.


  The Inquest


  The inquest was held at the Whitechapel Working Lads’ Institute on 1 September 1888 and was conducted by Wynne Edwin Baxter who was the coroner for the South-Eastern
  Division of Middlesex. The inquest drew a large crowd of journalists and curious spectators. Three witnesses were heard on the first day and after the second day, when eight other witnesses made
  depositions, the inquest was adjourned for a fortnight so that the police had time to make further investigations. The inquest was not closed until 24 September and, in summing up, Baxter
  criticized the police for not noticing the abdominal mutilations before the body was taken to the mortuary.


  Nichols’s body was identified by her friend, Emily Holland, and Mary Ann Monk from Lambeth Workhouse. On 1 September, William Nichols, Mary Ann’s husband, was taken to the mortuary
  with one of her sons. When he saw the mutilated corpse, he said, “Seeing you as you are now, I forgive you for what you have done to me.”


  Nichols was buried at Ilford Cemetery on 6 September 1888.


  The police set about solving the murder. It had happened on J Division’s territory but it had been reported by PC Mizen, an H Division constable, so H Division maintained an interest.
  Inspector Abberline, the former head of the Whitechapel CID, was moved back from Scotland Yard to organize the investigation of the detectives on the ground.


  On the same day as the inquest, Robert Anderson became Assistant Commissioner of the CID but had to take a month’s leave in Switzerland because of bad health. He left a week later and put
  Detective Chief Inspector Donald Sutherland Swanson in charge of the investigation.


  The police started to speculate about likely suspects. They firstly believed that Nichols had been murdered by one of the gangs who were known to demand money from local prostitutes. They
  briefly suspected the slaughterers who had been working at the yard of Harrison, Barber and Co. Ltd in Winthrop Street, but they had sufficient alibis. The police made enquiries at common lodging
  houses and among prostitutes but they had no suspects and no clues. There was a killer on the loose.


  Eight days after the murder, before the final outcome of the inquest, the Ripper struck again.


  Annie Chapman (1841–88): The Second Victim


  Annie Chapman, commonly known as “Dark Annie”, was born in Paddington in 1841, daughter of George Smith, a Lifeguardsman, and Ruth. She married John Chapman, a
  coachman, in 1869 and had three children. They moved to Windsor in 1881. One of her daughters, Emily Ruth, died of meningitis when she was 12 in 1882. Her son, John, was disabled and ended up in a
  “cripple’s home.” The other daughter, Annie Georgina, was sent to an institution in France. Annie left her family at about the time of her daughter’s death. She returned to
  London and received a weekly allowance of 10 shillings from John Chapman until his death in 1886. During 1886, she lived at 30 Dorset Street with Jack Sivey, a sievemaker. Annie liked to drink and
  they soon separated. At the time of the murder, she lived at Crossingham’s lodging house at 35 Dorset Street, Spitalfields.


  Appearance


  At the time of her death, Annie Chapman was 47 years old and 5 feet in height. She had dark brown wavy hair, blue eyes and a thick nose, and was plump and had a fair
  complexion. Two teeth were missing from her lower jaw and she had a black eye and bruises on her chest from a recent fight with a woman called Eliza Cooper. She was malnourished and had a disease
  of the lungs and membranes of her brain which would have eventually killed her if she had managed to escape the Ripper’s knife.


  The Murder


  7 September 1888, roughly 5.00 pm, Chapman was seen by her friend, Amelia Palmer, in Dorset Street. Chapman said that she felt too ill to do anything but that she would
  have to pull herself together and get some money for her lodgings. They parted company.


  8 September, 12.12 am, She was seen by William Stevens in the kitchen of Crossingham’s lodging house. She was drunk and took a box of pills from her pocket. She told him that she had been
  to hospital. The box broke so she put the contents (two pills) in a torn piece of envelope, taken from the kitchen floor.


  1.35 am, she was seen by John Evans, the nightwatchman at Crossingham’s lodging house. He demanded the four pence fee. She said that she did not have enough money but would soon get it.
  She went up to the office of Timothy Donovan, the deputy, and told him to save a bed for her because she would go out and earn her money. Evans saw her off the premises. In his opinion she was
  drunk. She headed up Little Paternoster Row in the direction of Brushfield Street. That was the last time that she was definitely seen alive.


  3.30 am, Mr Thompson, a carman who lived at 29 Hanbury Street, left for work. He did not go into the yard and did not hear anything suspicious.


  29 Hanbury Street was just a few yards away from Crossingham’s lodging house. It was a crowded building with eight rooms and 17 occupants. The yard was 13–14 square feet. The only
  entrance and exit to and from the yard was through a passage that led onto the street.


  4.40–4.45 am, John Richardson, son of one of the residents of 29 Hanbury Street, stopped at the yard on his way to work at Spitalfields Market. He regularly did this because someone had
  broken the padlock on the cellar door a few months before. He walked through the yard and opened the yard door. One of his boots was hurting a toe so he sat on a step and cut a piece of leather
  from the boot with a table knife. He could see that the padlock on the cellar door was secure, and left. He had sat for about two minutes and did not see anything unusual.


  5.20–5.30 am, Albert Cadosch, a carpenter who lived at 27 Hanbury Street, stepped outside and heard people talking in the yard of 29 Hanbury Street. A fence that was 5 feet, 6 inches in
  height divided his house from the yard. He heard a woman say “no.” A few minutes later he heard a scuffle and someone or something fell against the fence. He heard nothing more and was
  not suspicious. As he walked along Hanbury Street past Spitalfields church on his way to work, he noticed that it was 5.32 am. He did not see anyone suspicious in Hanbury Street.


  5.30 am, Elizabeth Long (also known as Darrell) walked down Hanbury Street on her way to Spitalfields Market. She was on the same side of the street as No 29 and saw a man and a woman standing
  on the pavement. She could not see the man’s face because it was turned away, but she could see the woman whom she later identified as Annie Chapman. Long described the man as being about 40
  years old and little taller than Chapman (who was 5 feet tall). She said that he had a dark complexion and a “shabby genteel appearance” with a brown deerstalker hat and a dark coat.
  She asserted that he looked and sounded like a foreigner. The man asked Annie, “Will you?” and Chapman replied, “Yes.” Mrs Long continued on her journey towards
  Spitalfields. She was convinced that she saw the couple at 5.30 am because she heard the clock of the Black Eagle Brewery in Brick Lane strike the half hour as she reached Hanbury Street.


  5.45–6.00 am, after a restless night, carman John Davis, who was one of the residents of 29 Hanbury Street, went downstairs and into the yard. He saw a body lying down between the steps
  and the fence. It was Annie Chapman. She was lying parallel to the fence. Her head was about 6 inches in front of the level of the bottom step, her feet were pointing towards the shed at the bottom
  of the yard, and her left arm was placed across her left breast. Her face was covered in blood and her throat had been severely cut. Her clothing was up to her knees.


  Davis rushed out into the street and shouted to Henry John Holland, who was on his way to work, and to James Green and James Kent, who were employees of John and Thomas Bayley, a packing case
  manufacturer, and were standing outside 23a Hanbury Street, waiting to start work. All of the men hurried over to the body. They then rushed off in different directions in
  search of policemen, except for James Green, who returned to his place of work. James Kent was unsuccessful and went for a brandy to steady his nerves before fetching a piece of canvas with which
  to cover the body. Henry John Holland found a policeman at Spitalfields Market but he was on “fixed-point” duty and could not leave his position under any circumstances. Davis reached
  the Commercial Street police station shortly after 6.00 am and told Inspector Joseph Chandler of his discovery. With his men, Inspector Chandler hurried to 29 Hanbury Street, where a crowd had
  already gathered. He saw the body and then sent for Dr George Bagster Phillips, the divisional police surgeon, an ambulance, further assistance and for news to be sent to Scotland Yard. He covered
  the body with some sacking.


  6.30 am, Dr Phillips arrived at the scene and viewed the body. The left arm was placed across the left breast and the legs were drawn up with the knees turned outwards. The face was swollen and
  turned on the right side, and the tongue, which was swollen, protruded between the front teeth, but not beyond the lips. The limbs had started to stiffen. The throat was deeply cut and the jagged
  incisions reached right round the neck. There were smears of blood on the fence about 14 inches from the ground corresponding to the place Chapman’s head lay. The smears on the fence were
  directly above the blood on the ground that had flowed from the slit neck. Phillips guessed that Annie had been dead for at least two hours. He was convinced that the murder occurred in the yard
  because there were no other blood stains in the passage nor in the vicinity of the house.


  Phillips and Chandler made a careful search of the yard. They discovered the contents of Chapman’s pocket, which had been cut open, lying in a neat pile. The contents were a piece of
  coarse muslin, a small-tooth comb and a pocket comb in a paper case. They also found a screwed-up piece of envelope containing two pills. The portion of envelope had the letter “M” in a
  man’s handwriting and a post office stamp on one side. On the other side was a seal of the Sussex Regiment. This was the piece of envelope that Chapman had picked up at the lodging house. Phillips later told the inquest that he believed that the contents had been placed significantly by the victim because the muslin and combs were placed at Annie’s
  feet and the piece of envelope and pills were placed by Annie’s head. Two or three brass rings, which Chapman had been wearing at the lodging house, were missing from her finger. A folded and
  saturated leather apron was also found but this was later identified as belonging to a local resident.


  Dr Phillips ordered that the body should be taken to the Whitechapel Workhouse Infirmary Mortuary in Eagle Street, off Old Montague Street. Sergeant Edmund Berry accompanied the body.


  Detective Sergeant Thick, Sergeant Leach and others arrived in the yard at Hanbury Street. A telegram had been sent to Inspector Abberline at Scotland Yard and he soon arrived at the scene.
  Sergeant Thicke went to the mortuary and took a description of the body. Hanbury Street was within the jurisdiction of the Metropolitan Police’s H Division. Inspector Abberline, Inspector
  Helson, J Division, and Acting Superintendent West, who was in charge of H Division, consulted with each other and agreed that Annie Chapman was murdered by the same man who killed Mary Ann
  Nichols.


  The Post-Mortem


  Dr Phillips performed his post-mortem on 8 September. He was annoyed that two nurses from the infirmary had stripped and washed the body and was irritated by the
  insanitary conditions of the shed.


  As with his earlier examination, he observed that the face and tongue were swollen and that the throat had been sliced from left to right through to the spine. There was a fresh bruise over the
  right temple and a bruise on the upper eyelid. There were two distinct bruises, each the size of a man’s thumb, on the forepart of the top of the chest, and another on the right hand. He
  surmised from the facial bruising that the killer had held Chapman by the lower jaw when he cut her throat. The abdomen was laid open and the intestines had been severed from their attachments,
  lifted out and placed on the ground above the right shoulder. Part of the stomach and a large quantity of blood lay above the left shoulder. The body was cold except for the remaining heat under the intestines in the body. The uterus and its appendages with the upper portion of the vagina, the posterior and two-thirds of the bladder had been completely
  removed from the body and the murder site. The incisions avoided the rectum and divided the vagina low enough to avoid damage to the cervix uteri. This made Phillips assert that the killer
  had some anatomical knowledge, stating that he could not have performed all of the injuries himself in less than fifteen minutes. If the mutilations had been done in a deliberate manner within the
  duties of a surgeon they would have taken roughly an hour. He believed that the injuries to the throat and abdomen were probably inflicted with the same knife which would have been a sharp weapon
  with a thin narrow blade at least 6–8 inches long. The knife would not have been a bayonet or a knife used in the leather trade. It would have been more like a ground-down
  slaughterman’s knife or a small amputating knife.


  Phillips surmised that the murderer strangled or suffocated Chapman to death before making a long cut into the neck and mutilating her, because the face, lips and hands were livid as they would
  be from asphyxia.


  The Inquest


  The inquest was held on 10 September before Wynne E Baxter at the Working Lads’ Institute. Dr Phillips reported his examination on 13 September but did not give a
  full report because he did not want to upset the jury and the public. In his considered opinion, Chapman had been dead for at least two hours, which would mean that the murder occurred at about
  4.20 am. If the estimate was correct then many eyewitness accounts were inaccurate. It was accepted at the inquest that the noise Cadosch heard from the yard of No 29 came from Chapman and the
  Ripper. However, Baxter questioned the time when it occurred, because Mrs Long claimed to have seen Chapman at 5.30 am. Rightly or wrongly, Baxter decided that Cadosch’s estimate of the time
  was inaccurate. The police, however, doubted Mrs Long’s observation because it did not comply with Dr Phillips’s estimated time of death. Chandler suspected that the body was in the
  yard when Richardson came to check the cellar lock at 4.40 a.m. but, because he did not go down the steps into the yard, he did not see it. The time of the murder remains
  uncertain and depends on whether we question the accuracy of the eyewitness accounts or Dr Phillips’s estimation of the time of death.


  Wynne E. Baxter concluded the inquest on 26 September. In summing up, he said that the killer had anatomical knowledge and believed that an animal slaughterer would not have been able to remove
  the organs so accurately. Baxter developed a theory which was accepted by many members of the public at the time. He had heard a story from a London medical school that an American had approached
  their pathology museum with the intention of buying sample organs. Baxter suggested that perhaps the killer was simply obtaining human organs in order to sell them. However Baxter did not develop
  this idea at the later Ripper inquests.


  The murderer had made an incredible escape on a busy morning with blood on his hands, carrying a knife and organs.


  The police questioned residents of 29 Hanbury Street and nearby neighbours. They inquired at all of the common lodging houses and questioned anyone who behaved suspiciously in the streets. Over
  the weekend, large crowds gathered at 29 Hanbury Street with mounting curiosity and concern. Costermongers took advantage of the situation and sold refreshments from their stands while residents in
  the buildings either side of No 29 charged people to view the murder scene.


  The Home Office was against offering a reward for information about the killer because it felt that a reward would tempt people to give false information in order to make money. A common feeling
  amongst the public at the time of the murders was that the sinister, bloodthirsty killings could not be the work of an Englishman. “Foreigners” were suspected, particularly Jews. On the
  day of the murder, crowds gathered in parts of East London and screamed abuse at Jewish immigrants. The police prevented any riots.


  Leather Apron


  There were a number of suspects, such as William Henry Piggott, Joseph Isenschmid and Charles Ludwig, but the one who attracted a great deal of media
  coverage was “Leather Apron”. Jack Pizer, nicknamed Leather Apron because he was frequently seen wearing a leather apron, bullied prostitutes. The newspapers published lengthy stories
  about Leather Apron, reporting that he was the only name linked with the Whitechapel murder. He was described as a Jewish slipper-maker with a sinister expression, an unusually thick neck, black
  hair and a small black moustache. He was said to carry a leather-knife and move without making a noise. In other words, he was turned into a melodramatic villain.


  Sergeant Thicke and a few other officers arrested Pizer on 10 September. Pizer, a boot finisher, was 5 feet, 4 inches tall with a dark face, dark moustache and side whiskers. He was taken to
  Leman Street police station. Five long-bladed knives were found at his home. A temporary resident in Hanbury Street, Emanuel Delbast Violenia, identified Pizer as a man who had threatened a woman
  with a knife in the early hours of 8 September.


  Things did not look good for Pizer. However, Violenia could not identify Chapman’s body at the morgue as the body of the woman who had been threatened by John Pizer and, after three hours
  of cross-questioning, proved to be contradictory and unreliable as a witness. Pizer was able to provide a suitable alibi for his whereabouts on the nights of the two murders. After about 36 hours,
  Pizer was released but he had received a torrent of abuse from the press who called him a “crazy Jew” and “half man, half beast”.


  On 11 September, the police issued a description of a man wanted for questioning in connection with the murder. He was described as 37 years old, 5 feet, 7 inches tall, with a dark beard and
  moustache. He was wearing a dark jacket, dark vest and trousers, black scarf and black felt hat. He spoke with a foreign accent. It is unclear where the police found the description.


  As the month progressed and the killer was not found, the police, the Home Secretary Henry Matthews, the coroner Wynne Baxter, and Dr Phillips were criticized and accused of incompetence by the
  press and the public. East Enders were so shocked and terrified by the horrific nature of the killings that they set up their own Whitechapel Vigilance Committee which offered police help in
  finding the killer.


  Chapman’s body was identified by Amelia Palmer, Timothy Donovan and Fountain Smith (Chapman’s brother). Annie Chapman was secretly buried at Manor Park cemetery
  on 14 September.


  As if Annie Chapman’s murder was not gruesome in itself, the following two killings, known as the double murders, were shocking because they occurred on the same evening within mere hours
  of each other.


  Elizabeth Stride (1843–88): The Third Victim


  Elizabeth Stride, commonly known as “Long Liz”, was born near Gothenburg in Sweden on 27 November 1843. Her father was Gustaf Ericsson, a farmer, and her
  mother was Beata. In 1865, the police of Gothenburg registered Stride as a prostitute (No 97). On 21 April 1865, she gave birth to a still-born girl and she was twice treated for venereal
  diseases.


  In 1866, she moved to London, and married John Thomas Stride on 7 March 1869. John Stride died in Bromley in 1884. However, Stride said that her husband and two children died aboard the
  Princess Alice, which collided in the Thames with Bywell Castle, a large screw steamer, and sank in 1878. Between 600 and 700 people died. She said that she was also on the steamer
  and that her front teeth were accidentally kicked out by someone as she was climbing a rope to safety. There was no evidence to back up her exciting story.


  Stride lived with Michael Kidney, a waterside labourer, for roughly three years from 1885. He said that she was drawn to alcohol. During 1887–88, Stride had a record of eight drunk and
  disorderly charges at Thames Magistrates Court. On 27 September 1888, Stride took lodgings at 32 Flower and Dean Street after breaking up with Kidney on 25 September.


  Appearance


  Elizabeth Stride was 44 years old and 5 feet, 2 inches tall. She had dark brown curly hair and light grey eyes. She had a pale complexion and an oval face. Her upper front
  teeth were missing.


  The Murder


  29 September 1888, 6.30 pm, she was seen in the Queen’s Head public house, Commercial Street, by Elizabeth Tanner, deputy of the common-lodging house at 32 Flower
  and Dean Street. Tanner had paid Stride sixpence earlier in the day for cleaning two rooms at 32 Flower and Dean Street. They drank together and then walked back to the lodging house.


  7.00–8.00 pm, she was seen by Charles Preston, a barber, and Catharine Lane, a charwoman, at 32 Flower and Dean Street, where she was preparing to go out. She borrowed a clothes brush from
  Charles Preston. Stride left a piece of velvet with Lane to look after until she came back. She did not say where she was going, but showed Lane the sixpence she had earned earlier in the day.


  About 11.00 pm, two labourers, J Best and John Gardner, saw a woman whom they believed to be Stride with a man outside the Bricklayer’s Arms in Settles Street. Stride and the man had just
  left the public house as the two men were entering. Best noticed that they were hugging and kissing in the rain, which surprised him because the man was respectably dressed. Best said that the man
  was 5 feet, 5 inches tall and smartly dressed in a black morning suit and coat with a black billycock hat. He had a thick black moustache. Best and Gardner teased the couple, saying that the man
  was Leather Apron. The couple soon left.


  11.00–12.00 pm, at some point in the hour, Mathew Packer sold fruit to a man and a woman from his front room at 44 Berner Street (two doors down from Dutfield’s Yard). The man was
  30–35 years old, of a medium height, with a dark complexion. Packer later identified the woman as Stride. However, Packer, an elderly man, made a number of contradictory statements to the
  press and police and was consequently seen as an unreliable witness.


  11.45 pm, William Marshall, a labourer, was standing outside his lodgings at 64 Berner Street. He saw a man and a woman standing outside No 63. Neither of them appeared to be drunk. The couple
  kissed and the man remarked, “You would say anything but your prayers.” The couple then walked down the street in the direction of Dutfield’s Yard. Marshall
  said that the man was about five feet, six inches tall, middle-aged, stout and clean-shaven. He was decently dressed like a clerk, wearing a small black cutaway coat, dark trousers and a round cap
  with a peak (like a sailor’s hat). The police did not place great importance on William Marshall’s evidence because he did not see the man’s face. However, Marshall was one of the
  witnesses at the inquest.


  30 September, 12.30 am, while walking on his beat, PC William Smith observed a man and woman in Berner Street, on the opposite side of the street to where the body was later discovered. The man
  was about 5 feet, 7 inches tall, 28 years old and had a small dark moustache and a dark complexion. He was wearing a black diagonal cutaway coat, a hard felt hat, a white collar and a tie and was
  carrying a parcel wrapped up in newspaper about 18 inches long and 6–8 inches wide. The woman, whom Smith later identified as Stride, was wearing a red flower pinned to her jacket. He did not
  hear any of their conversation.


  12.30 am, Charles Letchford, resident of 39 Berner Street, saw nothing suspicious as he walked up the street.


  12.35–12.40 am, Morris Eagle returned to the International Working Men’s Educational Club in 40 Berner Street. The club was founded in 1884 by a group of Jewish Socialists. Eagle had
  walked his girlfriend home. He went through the gates of Dutfield’s yard because the front door of the club was locked. He strolled down the passage to the rear door and did not see anything
  strange, nor anyone by the gates of the yard. However, the yard was very dark and Eagle could not be certain, when later questioned, that there was no one there.


  12.45 am, Israel Schwartz walked past the gateway of the club in Berner Street. He saw a man stop and speak to a woman who was standing in the gateway. She had a flower pinned to her jacket. He
  later identified Stride’s body as the woman he had seen. The man was 5 feet, 5 inches tall, 30 years old with a fair complexion, dark hair, a small brown moustache, a full face and broad
  shoulders. He was wearing a dark jacket, dark trousers and a black cap with a peak. The man tried to pull the woman into the street but he turned her around and threw her down on to the footway.
  The woman screamed three times but not loudly.


  On crossing to the opposite side of the street, Schwartz noticed a second man standing on the opposite side of the street, lighting a clay pipe. The second man was 5 feet,
  11 inches tall and 35 years old, with a fresh complexion, light brown hair and a brown moustache. He wore a dark overcoat and an old black hard felt hat with a wide brim. The man who threw the
  woman to the ground called out “Lipski” to the man on the opposite side of the road. This was a term of abuse and was a reference to Israel Lipski, a Polish Jew, who murdered Miriam
  Angel in 1887. Schwartz thought at the time that the first man was addressing his accomplice and that the second man was following him. Schwartz ran away as far as the railway arch but the second
  man did not follow him. The second man might not have been following Schwartz and could have been walking away from the man with the woman. The police took Schwartz’s evidence seriously and
  printed his description of the first man on the front page of the Police Gazette on 19 October 1888.


  Between 12.30 and 1.00 am, Fanny Mortimer stood outside of her house at 36 Berner Street, two doors from the scene of the murder, for ten minutes. She saw no one enter or leave the gates of
  Dutfield’s Yard in Berner Street.


  12.45 am, James Brown, a dock labourer, was returning home with his supper at the corner of Fairclough Street and Berner Street when he saw a man and a woman standing outside the Board School in
  Fairclough Street. The woman had her back to the wall and was facing the man, who was bending over her, resting his arm against the wall above her head. The man looked as though he were impeding
  her. The man was 5 feet, 7 inches tall, stout and wearing a long dark overcoat. As Brown walked past the couple, he heard the woman say, “No. Not tonight. Some other night.” He looked
  at the woman. When Brown saw Stride at the mortuary, he was almost certain that she was the woman he had seen.


  Roughly 15 minutes after Brown reached his home at 35 Fairclough Street, he heard cries of “Police!” and “Murder!” Brown and Schwartz’s sightings supposedly
  occurred at exactly the same time. One or both of the witnesses could have made a mistake about the time of their sighting and one or both of them might not have seen Stride. Such confusion is
  perfect food for Ripper speculation. For example, greater importance could be placed on the second man observed by Schwartz if one wanted to argue that the murders were part
  of a conspiracy.


  1.00 am, Louis Diemschutz, a Russian Jew who sold cheap jewellery and was the Steward of the Berner Street club, returned in his pony and cart. He intended to drop off some goods before taking
  his pony on to its stables in George Yard. He lived on the premises with his wife. His pony was reluctant to enter the yard and shied to the left.


  Diemschutz looked down and noticed a small heap on the ground. He prodded it with the handle of his whip and then descended and struck a match. It was the body of a woman. Her face was turned
  towards the wall. Diemschutz rushed into the club. Diemschutz later suggested that the Ripper might have been a few feet away from him in the darkness when he first discovered the body and that the
  killer ran away when he entered the club. Diemschutz ran to an upstairs room and asked for his wife. When he found her with others, he told them all that there was a woman outside but that he could
  not tell if she was drunk or dead. Diemschutz found a candle and went back into the yard with Isaacs Kozebrodski, a young tailor’s machinist, and others. They could see blood by the body. Her
  right arm was over her belly, her hands and wrists were covered in blood, and her throat was cut.


  Many of them hurried off in search of constables, including Morris Eagle. Diemschutz and another member of the club were unsuccessful in finding a policeman. They passed Edward Spooner,
  horse-keeper, at the corner of Fairclough Street and Christian Street. He asked them what was going on and then returned with them to Berner Street. There were about 15 people in the yard. Spooner
  looked at the body and lifted up Stride’s chin. It was reasonably warm and he noticed that blood was flowing from her throat and running up the yard towards the side door of the club. He
  found that there was a piece of paper doubled up in Stride’s left hand (this was a packet of cachous, pills used by smokers to sweeten the breath). He also noticed a red and white flower
  pinned to her jacket.


  1.04–1.07 am, Morris Eagle and a companion arrived with PC Henry Lamb and PC Edward Collins. Lamb looked at the body and put his hand against Stride’s face. The face was slightly
  warm. He felt her wrist, but could not find a pulse. Her clothes did not appear to have been disturbed and there was no sign of a struggle. Lamb sent Collins off to fetch Dr
  Frederick William Blackwell from 100 Commercial Road. He sent Eagle off to get further assistance from Leman Street police station. The number of people in the yard had increased.


  PC Collins woke Dr Blackwell at 100 Commercial Road. As Dr Blackwell was getting dressed, he sent Edward Johnston, his assistant, with Collins to Berner Street. Johnston felt the body and found
  that it was warm except for the hands which were cold. The wound in Stride’s throat had stopped bleeding. While Johnston was examining the body, PC Lamb shut the gates of the yard to make
  sure no one left and made a cursory investigation of the club premises and checked people’s hands and clothes for any signs of blood. He found nothing suspicious and so searched the
  neighbouring houses.


  1.16 am, Dr Blackwell arrived at Berner Street and estimated that Stride had been dead for only 20–30 minutes, which meant that she could have died between 12.46–12.56 am.


  Roughly 2.00 am, when Dr Phillips arrived at the murder scene, Chief Inspector West and Inspector Charles Pinhorn were in possession of the body and Superintendent Arnold and several other
  policemen were at the scene of the crime. Dr Blackwell and Dr Phillips examined the body. Stride was lying on her left side and her face was pointing towards the right wall. Her legs were drawn up
  and her feet were close against the wall of the right side of the passage. The neck, chest and legs were quite warm, and the face was slightly warm. Her right hand was open, smeared with blood and
  resting on her chest, and her left hand was lying on the ground, partially closed and containing a small packet of cachous wrapped in paper. Her mouth was slightly open and she was wearing a check
  silk scarf around her neck. Elizabeth Stride had a 6-inch gash across her throat. The cut started on the left side roughly 2.5 inches below the angle of the jaw. The cut severed the windpipe in two
  and ended on the right side about 2.5 inches below the angle of the right jaw. The incision was clean and deviated a little downwards. The left carotid artery had been severed. There was roughly 1
  pound of clotted blood near the body and a stream led all the way from the body to the back door of the club. Unlike those of Nichols and Chapman, the gash was not a deep cut to the spine.


  The newspapers called her “Lucky Liz”, because Jack the Ripper did not disembowel her. There are numerous theories why she was not mutilated, such as the idea
  that the killer was interrupted by Diemschutz, or that the killer was not Jack the Ripper. Senior policemen such as Abberline, Anderson, Macnaghten, Smith and Swanson believed that Stride was a
  Ripper victim because the killing seemed to be part of a sequence where the victims were all middle-aged prostitutes who had their throats cut from left to right. There is no evidence to explain
  why Stride was not disembowelled.


  Neither Dr Phillips nor Dr Blackwell could find any spots of blood on Stride’s clothes or on the wall of the club.


  4.30 am, Stride was taken to St George’s Mortuary.


  The Post-Mortem


  The post-mortem started at 3.00 pm on 1 October at St George’s Mortuary. Dr Phillips and Dr Blackwell conducted the autopsy; Blackwell performed the dissection,
  while Phillips took notes. Unlike the bodies of the first two victims the body was stripped by the doctors themselves. Dr Phillips described their findings at the inquest on 3 October. He said that
  they found a long gash in Stride’s throat, a clean incision from left to right about 6 inches in length. There were no other cuts or marks to suggest strangulation. There were pressure marks
  over both shoulders, under the collar bones and in front of the chest, apparently caused by the pressure of two hands upon the shoulders.


  Both doctors agreed that the cause of death had been haemorrhage resulting from the partial severance of the left carotid artery and the division of the windpipe. Blackwell believed that the
  throat was cut while Stride was falling to the ground or when she was lying on the ground because blood would have spurted about if she had been standing up. He surmised that the murderer had
  grabbed the victim by the shoulders and pushed her down to the ground. The murderer had been on her right side and had cut her throat from left to right. The injury could have been inflicted in two
  seconds.


  Contrary to a few histrionic newspaper reports at the time of the murders, Stride was not clutching grapes in her hand when she was killed, and no grape skins or pips could
  be found in her stomach at the post-mortem.


  The Inquest


  The inquest started on 1 October at the vestry hall of St George-in-the-East in Cable Street. The coroner was Wynne Baxter. The inquest was adjourned four times and ended
  on 23 October.


  Identifying Stride proved to be a drawn-out process because Mrs Mary Malcolm, who lived at 50 Eagle Street, mistakenly identified the body as that of her sister, Mrs Elizabeth Watts, on 1
  October. Malcolm said at the inquest that the victim was undoubtedly Elizabeth Watts. The police and the coroner were not happy with Malcolm’s identification and soon discovered that Malcolm
  was wrong when the real Elizabeth Watts, now Mrs Elizabeth Stokes, turned up. Malcolm had wasted a great deal of police time. Stride was finally identified by John Arundell and Charles Preston.


  Elizabeth Stride was buried in a pauper’s grave (No 15509) in an East London cemetery on 6 October 1888.


  During the early hours of 30 September 1888, while the police were busy with their investigations and Dr Blackwell was examining Stride’s body in Dutfield’s Yard, Jack the Ripper
  struck for the second time. The fourth victim was not called “Lucky” by the newspapers.


  Catharine Eddowes (1842–88): The Fourth Victim


  Catharine Eddowes was born in Wolverhampton on 14 April 1842. Her father was George Eddowes, a tinplate varnisher, and her mother was Catharine. Eddowes’s mother
  died in 1855. Sometime between 1861 and 1863, she lived with Thomas Conway, who was receiving a pension from the 18th Royal Irish Regiment.


  They lived in Birmingham and the Midlands and had three children but were not registered as married. At some time in 1880 or 1881, they separated and Catharine had custody of her daughter,
  Annie. For the past seven years, she had lived with John Kelly, an Irish porter, lodging at 55 Flower and Dean Street.


  Appearance


  At the time of her death, Catharine Eddowes was 46 years old and 5 feet tall. She had dark auburn hair and hazel eyes. “TC” (Thomas Conway’s initials)
  was tattooed in blue ink on her left forearm. Among other things, she was wearing a black straw bonnet trimmed with green and black velvet and black beads, a black cloth jacket with imitation fur
  edging around the collar and sleeves, a dark green chintz skirt, a brown linsey dress bodice and a piece of old white apron.


  The Murder


  On 27 September 1888, Eddowes and Kelly returned, after several months, from hop-picking in Kent. They spent the night in a casual ward at Shoe Lane. On the following day,
  Kelly managed to earn six pence in London. Eddowes took two pence and told Kelly to use the remaining four pence to get a bed at the lodging house at 55 Flower and Dean Street. Eddowes said that
  she would get a bed in the casual ward at Mile End.


  29 September 10.00–11.00 am, Eddowes was turned out of the casual ward at about 8.00 am and went to Flower and Dean Street to see Kelly. They pawned a pair of boots and were seen eating
  breakfast in the lodging-house kitchen by Frederick William Wilkinson, the lodging-house deputy.


  2.00 pm, Eddowes and Kelly parted company in Houndsditch because Eddowes was going to see if she could get some money from her daughter in Bermondsey. She promised Kelly that she would be back
  no later than 4.00 pm.


  8.30 pm, PC Louis Robinson and PC George Simmons took Eddowes to Bishopsgate police station because she had been drunkenly causing a disturbance by imitating a fire engine outside 29 Aldgate
  High Street. At the police station, she was asked her name and replied “nothing”. She was placed in a cell by James Byfield, the station sergeant.


  8.50 pm, PC Robinson looked in on her. She was asleep and stank of alcohol.


  9.45 pm, PC George Hutt came on duty and regularly inspected the cells.


  30 September, 12.15 am, Eddowes was awake and singing quietly to herself. At 12.30 am she asked PC Hutt when she would be released and was told, “When you are capable of taking care of
  yourself.”


  12.55. am, a sober Eddowes was brought from the cells. When she discovered the time she told PC Hutt that she would get “a damn fine hiding” when she got home. PC Hutt
  said, “And serve you right. You have no right to get drunk.” When she was asked her name for the second time, she answered “Mary Ann Kelly” and said that her address was
  “6 Fashion Street, Spitalfields.”


  1.00 am (the time when Elizabeth Stride was discovered in Berner Street), PC Hutt guided Eddowes through the passage and asked her to close the outer door as she left. Eddowes replied, “
  All right. Goodnight, old cock.” Those were her last recorded words. She turned towards Houndsditch. Hutt later estimated that it would have taken Eddowes eight minutes to reach Mitre
  Square.


  1.30 am, PC Edward Watkins passed through Mitre Square on his beat. He did not see anything suspicious. Mitre Square was about 24 yards square and could be approached in three ways: a
  carriageway, which led into the square from Mitre Street; Church Passage which joined to Duke Street; and a passage which ran from St James’s Place to the northern point of Mitre Square.


  1.34 am, Joseph Lawende (or Lavende), a commercial traveller, Joseph Hyam Levy, a butcher, and Harry Harris, a furniture dealer, left the Imperial Club at 16–17 Duke’s Place. At the
  corner of Duke’s Place, the entrance to Church Passage (which lead to Mitre Square), the three Jewish men saw a man and a woman talking. Lawende and Levy later identified Eddowes’
  clothes as the same as those worn by the woman. However, they did not see the woman’s face. Lawende observed the man’s appearance. The man was roughly 5 feet, 8 inches tall and about 30
  years old. He was wearing a pepper-and-salt-coloured loose jacket, a grey cloth cap with a peak and a red neckerchief and had a fair complexion and a moustache. The woman had her hand on the
  man’s chest. Levy said to the other two men that he did not like going home on his own when he saw those “sorts of characters about”.


  1.40–1.42 am, PC James Harvey walked down Church Passage on his beat. He reached the entrance of Mitre Square but did not enter. He saw no one and did not hear
  anything suspicious.


  1.45 am (three-quarters of an hour after Stride had been discovered in Dutfield’s yard), PC Edward Watkins entered Mitre Square on his beat (from the opposite side) and discovered the body
  of Catharine Eddowes in the southwest corner of the square, lying on her back in a pool of blood. The corner was a popular place for prostitutes and their clients. Watkins flashed his light on to
  Eddowes. Her throat was cut. Her clothes were above her waist, her stomach was ripped up and her bowels were protruding.


  PC Watkins ran to Kearley and Tonge’s warehouse on the opposite side of the square to get help from George James Morris, the nightwatchman and a former Metropolitan policeman. Watkins told
  Morris of his discovery and they both rushed to Eddowes’s body. Morris then ran out of the square into Mitre Street and then into Aldgate in search of a constable. Watkins stayed with the
  body. Morris attracted the attention of PC James Harvey and told him about the body. PC Harvey called over to PC James Thomas Holland, who was across the street. They all went to Mitre Square. PC
  Holland then went to fetch Dr George William Sequeira at 34 Jewry Street, Aldgate. When Dr Sequeira reached the scene of the crime, he believed that the woman had not been dead for more than 15
  minutes, but he did not touch the body until Dr Gordon Brown arrived.


  1.55 am, Inspector Edward Collard heard news of the murder at Bishopsgate Street police station, telegraphed the information to headquarters, sent a constable to get Dr Frederick Gordon Brown,
  the City police surgeon, and rushed to Mitre Square.


  The police investigation into the murder was led by Major Henry Smith, who was the acting Commissioner of the City of London Police, and Inspector James McWilliam, head of the City Detective
  Department. Unlike the other three murders, this murder had been committed on City Police territory. Major Smith, Inspector McWilliam, Inspector Collard, Detective Superintendent Albert Foster and
  others soon arrived at the scene. Sergeant Jones found three small black metal buttons, a thimble and a mustard tin containing two pawn tickets beside the body. One ticket was
  for John Kelly’s boots and the other ticket was for a flannel shirt given to Eddowes by her friend, Emily Birrell (or Burrell).


  2.03–2.18 am, Dr Brown arrived at Mitre Square and examined the body. The body was on its back with the head turned to the left shoulder and the arms were by the side of the body. The left
  leg was extended in a line with the body and the right leg was bent at the thigh and knee. A thimble was lying off the finger on the right side. The throat had been cut and below the cut was a
  neckerchief. The abdomen was exposed and the intestines were drawn out and placed over the right shoulder. Part of the intestines (about 2 feet in length) were separated from the body and placed
  between the body and the left arm. The eyes, nose, lips and cheeks had been horribly mutilated. The lobe and auricle of the right ear was cut through. There was a quantity of clotted blood on the
  pavement on the left side of the neck, around the shoulder and upper part of the arm. There was fluid blood-coloured serum which had flowed under the neck to the right shoulder. There were no
  superficial bruises and no blood on the skin of the abdomen or any kind of secretion on the thighs. There was no blood on the front of the clothes and there was no spurting of blood on the bricks
  or pavement surrounding Eddowes.


  When Dr Brown touched the body it was quite warm and he guessed that Eddowes died within the previous 30 minutes.


  The body was taken to the City Mortuary in Golden Lane.


  Goulston Street Graffito


  2.20 am, PC Alfred Long passed through Goulston Street on his beat, but saw nothing peculiar.


  2.55 am, PC Long passed through Goulston Street for the second time on his beat. This time he saw a piece of bloody apron on the floor of a stairway leading to 108–119 Wentworth Model
  Dwellings, Goulston Street. The stairway was used by the tenants of the building. The piece of ripped material matched the apron worn by Catharine Eddowes. It was (and is) commonly accepted that
  Jack the Ripper went through Goulston Street during his escape, and that he stopped by the stairs and wiped his hands or cleaned his knife on the piece of material and
  deposited it on the stairway. Above the piece of apron on the wall was a message written in white chalk. PC Long reported that the message read, “The Juwes are the men That Will not be Blamed
  for nothing”. The Metropolitan Police and the Home Office agreed with Long’s wording but the City Police believed that the message read, “The Juwes are not the men That will be
  Blamed for nothing”.


  There has been a great deal of dispute over the meaning of the message, because it is not clear if the Jews should be blamed or excluded from the murders or whether the word “Juwes”
  actually means “Jews”. Superintendent Arnold asserted that the writing had nothing to do with the murder, but Detective Constable Halse believed that the words were written recently
  because he had passed the doorway at 2.20 am and not noticed the message. The message was seen by many as the Ripper’s “calling card”, but it could have been on the wall before he
  entered the building. The message was connected with the murders because it seemed to be a comment on the rise in anti-Semitism during the Whitechapel Murders.


  There is no photographic evidence of the message because Sir Charles Warren ordered the writing to be erased, which was against the wishes of Inspector McWilliam and the City Police. The
  Metropolitan Police erased the graffito at about 5.30 am, with the hope of preventing further anti-Semitism. The piece of apron was given to Dr Phillips at Golden Lane Mortuary. It was the only
  physical clue ever left by Jack the Ripper.


  3.00 am, Two murder investigations were going on at the same time. The investigation of the Berner Street murder was the responsibility of the Metropolitan Police and the Mitre Square murder was
  the responsiblity of the City force.


  The Post-Mortem


  Dr Brown made a post-mortem examination of Eddowes at 2.30 pm on 30 September at the mortuary. He was observed by Dr Sequeira who was the first medical man on the scene of
  the crime, Dr Saunders, the City’s public analyst, and Dr Phillips.


  For the first time in the series of Whitechapel Murders, the killer mutilated his victim’s face. There was a cut about a quarter of an inch through the lower left
  eyelid, dividing the structures completely through, and there was a scratch through the skin on the left upper eyelid near to the angle of the nose. The right eyelid was cut through to about half
  an inch. There was a deep cut over the bridge of the nose, starting from the left border of the nasal bone, down near to the angle of the jaw on the right side of the cheek. The cut went into the
  bone, dividing all the structures of the cheek except the mucous membrane of the mouth. The tip of the nose was sliced off.


  There was a downwards cut from where the wings of the nose joined on to the face, dividing the upper lip and cutting through the substance of the gum. There was an incision on each side of the
  cheek which peeled up the skin and created a triangular flap. The throat was slit across and the gash was about 6–7 inches in length. The cut started about 2.5 inches below and behind the
  left ear and extended across the throat to about 3 inches below the lobe of the right ear. The big muscle across the throat was divided through on the left side, and the larynx was severed below
  the vocal chord.


  The cause of death was haemorrhage from the left common carotid artery. Brown believed that the death was immediate and that the mutilations were inflicted after death.


  The front walls of the abdomen were laid open from the breast bone to the pubes. The incision went upwards. The liver was stabbed as if by the point of a sharp instrument. There was another
  incision into the liver of about 2.5 inches and below this the left lobe of the liver was slit through by a vertical cut. The abdominal walls were divided in the middle line to within a quarter of
  an inch of the navel. The cut then took a horizontal course for 2.5 inches towards the right side. It then divided around the navel on the left side and made a parallel incision to the former
  horizontal incision. The cut then went down the right side of the vagina and the rectum. There was a stab on the left of the groin and an incision of about 3 inches below this. There was a cut from
  an inch below the crease of the left thigh down the inner side of the thigh, separating the left labium, forming a flap of skin up to the groin. There was also a flap of skin formed from the right
  thigh, caused by an incision. The pancreas was cut, but not removed. The left kidney was carefully taken out and removed by the killer. Dr Brown believed that someone who knew
  the position of the kidney must have done it. The womb was cut through horizontally and taken away with some of the ligaments, leaving a stump of three-quarters of an inch. The press left out the
  gory details of Dr Brown’s inquest deposition with the hope of protecting the public.


  Dr Brown surmised that the victim must have been lying on the ground when the wounds were inflicted and all of the injuries were performed by a sharp pointed knife that was roughly 6 inches in
  length. He believed that the mutilations were the work of one man and had happened at the spot where the body was found. There was a theory at the time that Eddowes had been murdered somewhere else
  and then dumped in Mitre Square. Brown felt that this was inaccurate because the blood on the left side of the body had clotted, which meant that it must have fallen at the time that the throat was
  cut.


  The Inquest


  The inquest started on 4 October 1888, before Samuel Frederick Langham, the City coroner. It was adjourned until 11 October and the jury gave their verdict on the second
  day – wilful murder by some person unknown. At the inquest, which started two days after Baxter’s inquest on Stride, there were arguments over whether the brutal cuts were the work of
  someone with anatomical knowledge. Both Dr Sequeira and Dr Saunders believed that the mutilations did not show that the killer had great anatomical skill and did not believe that the stolen organs
  were intentionally sought.


  Dr Brown, however, felt that the murderer possessed a reasonable amount of knowledge, because he carefully removed a kidney. He felt that the person was not necessarily a doctor or a surgeon,
  but could have been an animal slaughterer. Dr Phillips made no report to the inquest and his opinion is unclear.


  The police questioned the residents of Mitre Square, but they had not heard anything suspicious. The killer had managed to strike for the second time in one evening with horrifying efficiency.
  He had managed to travel over half a mile from the last murder site without being stopped by policemen. After killing and mutilating Eddowes, the Ripper escaped from Mitre
  Square, carrying a knife, a piece of torn apron, a kidney and a womb. He seemed to be viciously efficient and virtually invisible. The police had two new murders in one night and no suspects. The
  public were understandably fearful. Police secrecy meant that the public and the press could only speculate on the competence of the police.


  At 3.00 pm on 30 September 1888, there were public meetings in London. The meeting in Victoria Park attracted nearly 1,000 people. The gathering unanimously agreed that it was time for both Sir
  Charles Warren and Home Secretary Henry Matthews to resign.


  The City Police offered a reward of £500 for information leading to the arrest of Jack the Ripper on 1 October. The Lord Mayor offered a further £500 in the name of the Corporation
  of London. The Home Office refused to offer a government reward despite requests from the public.


  “Dear Boss”


  On 27 September 1888, the Central News Agency received a letter from someone who called himself “Jack the Ripper”. This was the first time that the nickname
  was used and it soon replaced the “Leather Apron”. Dated 25 September, the letter was treated as a hoax by the Agency and it was not given to Chief Constable Williamson at Scotland Yard
  for two days. It did not become public knowledge until 30 September.


  The letter, which started “Dear Boss”, was written in red ink as the writer could not use blood because it went “thick like glue”. The writer firstly mocked the police
  investigation, particularly their suspicion of the Leather Apron, and then stated that he was “down on whores” and would not stop “ripping” them until he was
  “buckled”. He proudly asserted that he gave the last victim no time to “squeal” and said that he intended to clip the next victim’s ears off and send them to the
  police “just for jolly”. He requested that the letter should be kept back until he had done “a bit more work”. The letter ended with “Yours truly/Jack the
  Ripper”.


  On 1 October, the day after the double murders, a postcard, which was apparently bloodstained, was sent to the Central News Agency from “Jack the Ripper”. It
  told the Agency that they would hear about a “double event” caused by “Saucy Jack” on the following day. He wrote that the first victim (Elizabeth Stride) “squealed a
  bit” and that he could not kill her immediately. He did not have time to get the victim’s ears for the police. He then thanked the Agency for holding back the letter until he had killed
  more people (obviously unaware that the letter had been held back because it was regarded as a hoax).


  The postcard would suggest that the writer had knowledge of the double murders and sent this information before it had become public knowledge. The lobe of Kate Eddowes’s right ear had
  been severed as if an attempt had been made to cut it off. However, news of the double murders had reached the late newspapers on 30 September. The writer could have read about the murders and sent
  the postcard early on Monday morning. This could have then reached the Central News Agency the same day. Many believed that the correspondences were written by the killer and the Metropolitan
  Police took them seriously enough to print the letter and postcard on posters, requesting the public to contact them if they recognized the handwriting. They also sent facsimiles of the
  correspondences to the press.


  Sadly, the publicity of the correspondences created a mass of fake Jack the Ripper letters, wasting a great deal of police time. Sir Robert Anderson was convinced that the correspondences were a
  hoax written by an enterprising London journalist because the writer knew that if the letter was sent to the Central News Agency it would receive maximum publicity. The letter was printed in the
  morning edition of the Daily News and the postcard was published in the evening edition of the Star on 1 October 1888. Most modern researchers believe that the correspondences were a
  hoax but they have not been proven without question to be fraudulent.


  “From Hell”


  At 5.00 pm on 16 October 1888, George Lusk, chairman of the Whitechapel Vigilance committee, received a letter and a small cardboard box wrapped in
  brown paper. The letter was addressed “From Hell” and read, “Mr Lusk. Sor (sic), I send you half the Kidne (sic) I took from one woman prasarved (sic) it for you tother (sic)
  piece I fried and ate it was very nise (sic) I may send you the bloody knif (sic) that took it out if you only wate (sic) a whil (sic) longer. Signed Catch me when you can Mishter (sic)
  Lusk”. The small box contained a kidney.


  At first, Lusk and the committee thought that it was a hoax but decided to take the kidney to the surgery of Dr Frederick Wiles of 56 Mile End Road on 18 October 1888. Dr Wiles was not in, so
  they handed the kidney to his assistant, F S Reed. Reed believed that the organ was human and that it had been preserved in spirits of wine. He wanted to be certain of his examination, so the
  kidney was taken to Dr Thomas Horrocks Openshaw, Curator of the Pathological Museum at the London Hospital. Dr Openshaw believed that it was half of a left human kidney but could not say how long
  it had been removed from the body and whether it originally came from a woman.


  The Vigilance Committee took the kidney to Leman Street police station and gave it to Inspector Abberline. The kidney was sent by the Metropolitan Police to the City Police where it was examined
  by Dr Gordon Brown, the City Police Surgeon. Unlike organs used for dissection purposes in hospitals, the human kidney was not charged with fluid. The kidney, therefore, had been directly taken
  from a body, but none of the doctors could say with unquestionable certainty that it was Eddowes’s missing kidney.


  The police were not idle in their investigations even if they were unsuccessful. By 19 October, 80 people had been detained by the Metropolitan Police and the movements of more than 300 others
  had been investigated. Abberline said that the Metropolitan Police made about 1,600 sets of papers about their investigations.


  Eddowes was identified by John Kelly on 2 October and his identification was confirmed by Mrs Gold (Catharine’s sister) on the following day.


  Catharine Eddowes was buried in an unmarked grave in Little IIford on 8 October (two days after Elizabeth Stride had been buried). Crowds lined the streets.


  The double murders terrified people because they occurred in quick succession. However, the worst was yet to come. Jack the Ripper’s fifth and final victim (or, at
  least, his final canonical victim) was horrifically mutilated in her own room and on her own bed.


  Mary Jane Kelly (1863–88): The Fifth Victim


  All events in the early life of Mary Jane Kelly, known to a few of her friends as Marie Jeanette Kelly, perhaps remain uncertain. She was born in Castletown, Limerick in
  1863, daughter of John and Mary Kelly. As a young child she moved with her father, who worked as a foreman at an ironworks, to Wales. She married John Davies, a collier, in 1879. He died a few
  years later in a pit explosion. She moved to Cardiff, where her cousin lived, and became a prostitute. In 1884, she arrived in London and started work in a brothel. One of the customers took her to
  France, but she soon returned to England. The brief excursion is probably the reason why her name was sometimes changed to Marie Jeanette Kelly.


  On 8 April 1887, she met Joseph Barnett, a porter at Billingsgate Market. They decided to live together on the following day and lodged in various places within the
  “wicked quarter mile” like George Street, Little Paternoster Row, Dorset Street and Brick Lane. At the beginning of 1888, they finally lived in a single room at 13 Miller’s Court,
  which was the back room of 26 Dorset Street. It was a cramped room, 12 feet by 15 feet square. Kelly had taken the room in her own name. The weekly rent was 4 shillings and sixpence and Kelly owed
  nearly 30 shillings rent. Joseph Barnett had lost his job which caused Kelly to return to prostitution. Her profession, and the fact that she let prostitutes stay in their room, caused Barnett to
  leave. Kelly had told friends that she was frightened by the Whitechapel Murders and was thinking about leaving London. When Barnett lived with her, she would get him to read aloud from the
  newspaper about the Whitechapel Murders.


  Appearance


  The youngest of the victims, at the time of her death Mary Jane Kelly was about 25 years old and 5 feet, 7 inches tall. She had long blonde hair,
  blue eyes and a fair complexion.


  The Murder


  8 November, 7.30–7.45 pm, Joseph Barnett called on Kelly at 26 Dorset Street. Although they had split up, he visited her most days. Lizzie Albrook left the couple in
  the room at 8.00 pm. Barnett left a short time after 8.00 pm.


  11.45 pm, Mary Ann Cox, who lived at 5 Miller’s Court and had known Kelly for about eight or nine months, saw Kelly as she entered Dorset Street from Commercial Street. Kelly was just
  ahead of Cox and was walking with a man. She was wearing a linsey frock and a red knitted crossover shawl pulled around her shoulders.


  Cox described the man as about 35 or 36 years old and 5 feet, 5 inches tall. He was stout, blotchy-faced and had a full carroty moustache and wore a long shabby overcoat and a billycock hat. He
  was carrying a quart pail of beer. Cox followed them into Miller’s Court and they stopped outside No 13.


  As she passed them, Cox said, “Goodnight”. Kelly said goodnight back. Cox believed that Kelly was drunk. Cox went to her own room and soon heard Kelly singing, “A violet I
  plucked from Mother’s grave when a boy”.


  12.00 pm, Cox returned to the streets and could hear Kelly singing the same song.


  9 November, 12.30 am, Catharine Picket, a flower seller and neighbour, was annoyed by Kelly’s singing and wanted to complain. Her husband stopped her.


  1.00 am, Cox returned to her room to warm up for a few minutes because it was raining. She could hear Kelly singing and had noticed that the light in her room was still on. She went out
  again.


  Roughly 1.00 am, Elizabeth Prater, another prostitute, stood at the entrance to Miller’s Court for roughly 30 minutes waiting for her partner. He did not turn up so she went to Mr
  McCarthy’s shop and talked to the owner for about ten minutes. In all that time, Prater did not see anyone enter or leave Miller’s Court. She did not hear Kelly singing and went to her room (No 20), which was directly above Kelly’s and went to sleep.


  2.00 am, George Hutchinson, a casual labourer who was a resident at Victoria Home in Commercial Street, had returned from Romford. He saw Mary Kelly by Flower and Dean Street. They stopped and
  talked because they knew each other well. She asked him if he would lend her sixpence but Hutchinson replied that he had spent all of his money at Romford. Kelly informed him that she must go and
  look for some money and headed in the direction of Thrawl Street. Hutchinson felt that Kelly was not drunk but that she was a little bit “spreeish”. Hutchinson watched her walk towards
  the corner of Thrawl Street where a man put a hand on Kelly’s shoulder and said something that made the pair of them laugh. Kelly said, “All right” and the man said, “You
  will be all right for what I have told you.” He then placed his right arm around Kelly’s shoulders and they walked back towards Dorset Street in the direction of Hutchinson. As they
  passed him outside the Queen’s Head public house at the corner of Fashion Street, Hutchinson observed the man. The man was 5 feet, 6 inches tall and about 35 or 36 years old. He had a heavy
  moustache which curled up at the ends, dark eyes, bushy eyebrows and a dark complexion. Hutchinson said that he had a “Jewish appearance”. The man had a soft felt hat drawn over his
  eyes and was wearing a long dark coat trimmed with astrakhan, a dark jacket underneath, black trousers, a white collar, a black necktie with a horseshoe pin, a massive gold chain and a watch chain
  which had a large seal with a red stone hanging from it. He wore a dark pair of “spats” with light buttons over button boots and carried a pair of brown kid gloves in his right hand and
  a small package, about 8 inches in length with a strap around it, in his left. Kelly and the man crossed Commercial Street and turned down into Dorset Street. Hutchinson followed them. The couple
  stood talking outside the passage leading to Miller’s Court for about three minutes. The man said something to Kelly and she replied, “All right, my dear. Come along. You will be
  comfortable”. The man put his arm around Kelly who kissed him and said, “I’ve lost my handkerchief!” The man pulled a red handkerchief out of his pocket and gave it to her.
  The couple went to Miller’s Court. Hutchinson stood and waited until 3.00 am. As the clock struck the hour, he walked away. Neither Kelly nor the man had appeared during
  this time. For some unknown reason, Hutchinson did not give his information to the police until 6.00 pm on 12 November.


  2.30 am, Sarah Lewis, who possibly reported a similar story to the press under the name of Mrs Kennedy, was staying with a couple (called Keyler), who lived opposite Kelly in Miller’s
  Court, because she had had an argument with her husband. When she arrived in Dorset Street, she saw a man leaning against the wall of the lodging house opposite the passage that lead into
  Miller’s Court (this could have possibly been Hutchinson). Just before 4.00 am she heard a single loud scream of “Murder!” It sounded like the cry of a young woman not far away.
  However, she was not seen as a reliable eyewitness by the police because she kept contradicting herself on matters of times and details.


  3.00 am, Cox returned to her room. She could not hear Kelly singing, nor could she see a light coming from her room. Cox went to bed.


  Roughly 4.00 am, Elizabeth Prater was woken by her pet cat who was walking across her neck. She guessed that the time was about 4.00 am but she did not check. She heard a cry of “Oh
  murder”, which sounded as if it were nearby. Her room was directly above Kelly’s room. She took no notice because this was a common cry in the East End, and she did not hear anything
  else.


  5.00–5.30 am, Prater left her room and went to the Ten Bells public house, at the corner of Commercial Street and Church Street, for a glass of rum. She saw no one in the court and, after
  her drink, returned to her lodgings and slept until 11.00 am.


  5.45 am, Cox heard what she thought to be a man’s footsteps leaving Miller’s Court but she did not look out of her room.


  8.00 am, Catharine Picket left her room to go to the market. She went to Kelly’s room to borrow a shawl because it was raining. She knocked on the door but there was no reply. Picket
  assumed that Kelly was asleep and went to the market.


  8.00 am, at roughly the same time as Picket went to Kelly’s room, Maurice Lewis, a tailor who lived in Dorset Street, saw Kelly leave her room and return a few moments later.


  8.00–8.30 am, Caroline Maxwell, wife of the deputy of the lodging house at 14 Dorset Street opposite Miller’s Court, was on her way to the milk shop in
  Bishopsgate Street and saw Mary Kelly at the entrance to Miller’s Court. Kelly was wearing a dark skirt, black velvet bodice and a maroon shawl. She enquired why Kelly was up so early and
  Kelly replied that she felt sick because she had “the horrors of drink” upon her. Maxwell suggested that she should go to the Britannia public house and have a drink. Kelly said that
  she had already drunk half a pint of ale, which had caused her to vomit. Maxwell expressed sympathy and then walked away towards the milk shop.


  Roughly 9.00 am, on her way home, Maxwell saw Kelly for the second time outside the Britannia public house. Kelly was talking to a stout man who looked like a market porter and was wearing dark
  clothes and a plaid coat.


  10.00 am, Maurice Lewis said that he saw Kelly in the Britannia public house drinking with some people.


  10.45 am, John McCarthy, Kelly’s landlord and the owner of a Chandler’s shop at 27 Dorset Street, told Thomas “Indian Harry” Bowyer, his assistant, to visit Kelly’s
  room and try to get some of her long overdue rent. Bowyer went to room 13 and knocked on Kelly’s door. There was no answer. He knocked again but there was no reply. He looked through the
  keyhole but could not see anything. One of the window panes in Kelly’s room was broken so Bowyer reached through the broken pane and pulled back the curtain. He saw two lumps of flesh on the
  bedside table. He looked at the bed and saw Kelly’s badly mutilated corpse


  Bowyer rushed back to Mc Carthy and told him about what he had just seen. McCarthy hurried back to room 13 with Bowyer and looked through the window. He later told The Times on 10
  November 1888, that the murder looked more like the “work of a devil than of a man”.


  McCarthy and Bowyer rushed to the Commercial Street police station, where they told Inspector Walter Beck and other constables the dreadful news. They all hurried to the scene of the crime.


  Beck saw the body through the window and sent for Dr George Bagster Phillips, the divisional surgeon, further police asssistance and for the news to be telegraphed to Scotland Yard, requesting
  bloodhounds. Luckily, extra constables arrived quite quickly to control the panicking crowd of people that had developed in Commercial Street. The constables were in the area
  because the murder occurred on the same day as the Lord Mayor’s Show and there had been concern that there would be socialist disturbances. Beck cordoned off each end of Dorset Street and
  closed Miller’s Court. No one was allowed to enter or leave the street.


  11.15 am, Dr George Bagster Phillips arrived at Miller’s Court and viewed the body through the window.


  11.30 am, Inspector Frederick George Abberline arrived and held a brief conversation with Inspector Beck and Dr Phillips. Phillips suggested not entering room 13 until the bloodhounds were
  brought in. The police questioned residents. A photographer was brought to the scene and took photographs through the window, after a great deal of delay.


  1.30 pm, Superintendent Thomas Arnold, head of H Division, arrived and said that the bloodhounds were not available and ordered the door to be forced open. The door to room 13 was smashed open
  with a pick-axe by McCarthy. The first person through the door was Dr Phillips. Mary Kelly was lying on her back in the middle of the bed and was dressed only in a linen undergarment. Her head was
  turned on the left cheek and the left arm was close to the body with the forearm lying across the abdomen. The right arm rested on the mattress with the elbow bent and the fingers clenched.
  Phillips believed that the body had been moved from the right-hand side of the bed after receiving the death wound because the pillow and sheet at the top right-hand corner of the bed were
  saturated in blood. The blood was produced by the severing of the carotid artery, which was the immediate cause of death.


  Abberline inspected the room. The remains of a fire lay in the grate, which contained burned clothes, including a woman’s bonnet. The spout and handle of a kettle in the grate had been
  melted. Abberline believed that the killer had made a fire in order to illuminate the room. Kelly’s clothes were found on a chair at the foot of the bed.


  2.00 pm, Dr Bond arrived at Miller’s Court. Both Dr Phillips and Dr Bond examined the body in greater detail. The throat had been cut from ear to ear down to the spinal column and the face
  had been hacked beyond recognition. The breasts were cut off. The arms had several jagged wounds and the legs were wide apart. The surface of the abdomen and thighs had been
  removed. The abdominal cavity had been emptied of its viscera. The uterus and kidney had been placed with one of the breasts under the head, while the other breast was found by the right foot. The
  liver had been placed between the feet, the intestines by the right side of the body and the spleen by the left side of the body. The flaps that had been removed from the abdomen and thighs were
  resting on a table. Rigor mortis had set in, which meant that Bond could not say with unquestionable certainty when Kelly had been killed. He guessed that she had been killed at about
  1.00–2.00 am. Beneath the right corner of the bed was a pool of blood on the floor. The wall by the right side of the bed had a number of bloodstains in line with the neck. Bond believed that
  Jack the Ripper had no anatomical knowledge and did not even possess the technical knowledge of a butcher or horse slaughterer.
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